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Nyomtatott és online sajtó 
   

Orbán Viktor is beszédet mond Pásztor István temetésén 
2023. november 1. – MTI, MagyarNemzet, Index.hu, Hirado.hu, Atv.hu 

Orbán Viktor miniszterelnök is beszédet mond Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség 

(VMSZ) elnökének szombati búcsúztatóján - erősítette meg az MTI-nek Havasi Bertalan, a 

miniszterelnök sajtófőnöke szerdán. Pásztor István fia, Pásztor Bálint, a VMSZ ideiglenes 

vezetője közösségi oldalán arról tájékoztatott, hogy édesapja búcsúztatására a szabadkai Bajai 

úti temető Péits-kápolnájában szombaton 14 órakor kerül sor. A szertartáson Orbán Viktoron 

kívül Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnök, Kelemen Hunor, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke és Juhász Bálint, a VMSZ Intézőbizottságának elnöke 

is beszédet mond - írta Pásztor Bálint. Pásztor István 67 éves korában, rövid, súlyos betegség 

után hunyt el hétfőn. 

 

Szijjártó Péter: a magyar külpolitika szíve közepe továbbra is a nemzetpolitika 
2023. október 31. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, MagyarNemzet,  

A magyar külpolitika szíve közepe továbbra is a nemzetpolitika, amelynek keretében a kormány 

már több mint 60 ezer gazdaságfejlesztési pályázatot támogatott a szomszédos országok 

magyarlakta területein, ami 424 milliárd forintnyi beruházást indukált - közölte Szijjártó Péter 

külgazdasági és külügyminiszter kedden, Budapesten. A tárcavezető az Országgyűlés Nemzeti 

Összetartozás Bizottságának ülésén leszögezte, hogy történelmi eseményekből fakadóan 

Magyarország és a nemzet határai nem esnek egybe, ezért fontos feladat a határon túli magyar 

közösségek erősítése. "A mindenkori magyar kormánynak valóban a szívén kell viselnie a 

határon túl élő nemzeti közösségek sorsát" - fogalmazott. Kiemelte, ehhez hosszú távú 

stratégiára van szükség, de nem Budapestről kell megmondani, hogy mi a jó az érintetteknek, 

erről őket kell megkérdezni. Hozzátette, hogy ezt meg is tették, a válasz pedig úgy hangzott, 

hogy mindennek az alapja a gazdasági fejlődés, ezért indítottak gazdaságfejlesztési 

programokat Ausztrián kívül minden szomszédos országban. 

 

Potápi Árpád János: a magyar jövő elképzelhetetlen a fiatalok és a gyermekek 

nélkül 
2023. október 31. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, Gondola, Vajma.info, Maszol.ro 

A magyar jövő elképzelhetetlen az ifjúság és a gyermekek nélkül, ezért a magyar kormány 

mindent megtesz annak érdekében, hogy a családokat megerősítse Magyarországon és a 

Kárpát-medencében egyaránt - mondta Potápi Árpád János kedden Nagyváradon, a Szent 

László Óvoda új épületszárnyának átadásán. A nemzetpolitikai államtitkár rámutatott: ennek 

érdekében olyan, napról napra megújuló családtámogatási rendszert dolgoztak ki, amely 

hozzájárul ahhoz, hogy a családok merjenek gyermeket vállalni, és bízzanak a jövőben. 
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https://index.hu/belfold/2023/11/01/pasztor-istvan-vajdasag-orban-viktor-meghalt-temetes-beszed-alekszandar-vucsics/
https://www.origo.hu/itthon/20231031-szijjarto-peter-a-magyar-kulpolitika-szive-kozepe-tovabbra-is-a-nemzetpolitika.html
https://demokrata.hu/magyarorszag/potapi-arpad-janos-a-magyar-jovo-elkepzelhetetlen-a-fiatalok-nelkul-748595/
https://demokrata.hu/magyarorszag/potapi-arpad-janos-a-magyar-jovo-elkepzelhetetlen-a-fiatalok-nelkul-748595/
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Felidézte: 2016-ban határozott a kormány arról, hogy elindítja az óvodafejlesztési programot. 

A negyedik ütem végéhez közeledő támogatásból eddig 155 új óvoda épült Magyarországon 

kívül, szerte a Kárpát-medencében, és 725 óvodát újítottak fel, de elképzelhető, hogy tovább 

tudják vinni a programot, tehát a számok még bővülhetnek - tette hozzá. 

                         
Bolyai János előtt tisztelgő, a Temesvár 2023 – Európa Kulturális Fővárosa 

programba illeszkedő rendezvényt tartanak a hétvégén  
2023. október 31. – Krónika 

Nagyszabású tudományos és művészeti fesztivált szerveznek Temesváron november 3. és 5. 

között: az esemény – amely a Temesvár 2023 – Európa Kulturális Fővárosa programba 

illeszkedik – annak megünneplése, hogy 200 éve mondta ki Bolyai János matematikus híres 

mondatát: „A semmiből egy új, más világot teremtettem”. Amint a bolyai200.temesvaros.ro 

honlapon szerepel, a három napos, nagyszabású tudományos és művészeti program szervezője 

a Bartók Béla Alapítvány (Temesvár), az MTA Kolozsvári Akadémiai Bizottsága (KAB) – 

Bánsági Munkabizottság, az Erdélyi Múzeum-Egyesület (EME), a Szimmetria Alapítvány (SF), 

valamint az Óbudai Egyetem (ÓE). A szervezők gazdag kínálattal várják az érdeklődőket: 

számos tudományos előadást hallgathat meg a közönség erdélyi magyar és magyarországi 

tudósoktól, kutatóktól, egyetemi tanároktól. Kulturális programokban sem lesz hiány: színházi 

előadás, felolvasóest, kiállítás, koncert is szerepel a kínálatban. 

 

Jó hír a székelyföldieknek is: nemsokára hosszabb ideig tart majd nyitva a brassói 

repülőtér  
2023. október 31. – Krónika 

Kedvező hírt kaptak mindazok, akik a nemrég felavatott brassói repülőteret használnák 

külföldi utazásaikra: ha kevéssel ugyan, de meghosszabbodik a napi nyitvatartási ideje. A 

Brașov.net portál szerint a barcasági település szomszédságában, Vidombákon megépült 

légikikötő 2024. január 15-től napi 16 órán át, 07:00 és 23:00 óra között fogad és indít 

repülőgépeket. Erről hétfőn a Romatsa román légiforgalmi szolgálat székhelyén tartott 

megbeszélésen állapodtak meg a brassói tisztségviselők és az ország légi közlekedését 

szabályozó hatóságok vezetőinek jelenlétében. jelenleg a brassói repülőtér 12 órás menetrend 

szerint üzemel, reggel 7 órától este 7 óráig, ami számos bonyodalmat okozott. A helyzet odáig 

fajult, hogy a Dan Air légitársaság szeptember végén nyílt levélben kongatta meg a 

vészharangot. 

 

Az AUR-vezér elutasítja az etnikai alapú régiósítást 
2023. október 31. – maszol.ro, Krónika 

George Simion, a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) elnöke kedden kijelentette, ideje 

változtatni az ország területi-közigazgatási szervezésén, karcsúsítani kell a helyi és központi 

közigazgatást, de alakulata elutasít minden etnikai alapú régiósítást és szeparatizmust. 
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https://kronikaonline.ro/kultura/bolyai-janos-elott-tisztelgo-muveszeti-tudomanyos-a-temesvar-2023-n-europa-kulturalis-fovarosa-programba-illeszkedo-rendezveny
https://kronikaonline.ro/kultura/bolyai-janos-elott-tisztelgo-muveszeti-tudomanyos-a-temesvar-2023-n-europa-kulturalis-fovarosa-programba-illeszkedo-rendezveny
https://kronikaonline.ro/gazdasag/jo-hir-a-szekelyfoldieknek-is-nemsokara-hosszabb-ideig-tart-majd-nyitva-a-brassoi-repuloter
https://kronikaonline.ro/gazdasag/jo-hir-a-szekelyfoldieknek-is-nemsokara-hosszabb-ideig-tart-majd-nyitva-a-brassoi-repuloter
https://maszol.ro/belfold/Az-AUR-vezer-elutasitja-az-etnikai-alapu-regiositast
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Sajtótájékoztatóján az ellenzéki politikus emlékeztetett, hogy Romániában még az 1968-as 

területi-közigazgatási felosztás van érvényben, pedig azóta nagyon sok minden megváltozott, 

és az AUR úgy gondolja, ideje változtatni a dolgokon. „Az AUR elutasít minden etnikai alapú 

régiósítást és szeparatizmust, ennek azonban nem kell megakadályoznia bennünket abban, 

hogy egy karcsúbb helyi és központi közigazgatási rendszert dolgozzunk ki” – nyomatékosította 

a törvényhozó. 

 

Lesújtó hír a brassói reptérről utazni vágyóknak: Bákóba költözteti összes járatát 

a Dan Air  
2023. november 1. – Krónika 

A korábbi fenyegetések után úgy tűnik, most már hivatalos: ideiglenesen Bákóba költözteti a 

Brassó–Vidombák Nemzetközi Repülőtérről működtetett összes járatát az ezekhez kirendelt 

repülőgéppel egyetemben a légikikötő „első fecskéje”, a román Dan Air légitársaság. 

Elégedetlenségük oka, hogy csak január második felétől bővül a jelenlegi 12 óráról 16 órára a 

reptér nyitvatartása, ezzel pedig nekik kiesik a téli csúcsforgalmat hozó ünnepi időszak. Azt 

mondják, már eddig is 2,6 millió eurót veszítettek. „A korlátozott menetrend, a megfelelő 

repülőtéri létesítmények hiánya, amelyek elengedhetetlenek a téli járatokhoz, valamint a 

légitársaságoknak kínált létesítmények hiánya azok az okok, amelyek arra késztetik a Dan Airt, 

hogy járatait a Bákói Nemzetközi Repülőtérre helyezze át” – idézte a hivatalos bejelentést a 

Bizbrașov.ro helyi portál. 

 

Tordatúron 750 éve már írtak románul, állítja a polgármester tévesen 
2023. november 1. – maszol.ro 

A sors iróniája, hogy az általa bizonyítékként említett leletek egy részét debreceni 

laboratóriumban elemzik. A tordatúri polgármester azt állítja, egy 1267-ből származó, román 

nyelvű dokumentumot találtak, a valóságban a legrégebbi, megbízhatóan datálható román 

nyelvű dokumentum 1521-ből származik. A tordatúri A3-as gyorsforgalmi út területén végzett 

ásatási munkálatok során két régészeti lelőhelyre bukkantak: a Kr. e. 2. századból származó 

lakóhelyek nyomaira és egy lándzsahegyre, valamint a Kr. u. 106-271 közötti időszakból 

származó edényekre, ételvermek nyomaira és állatcsontokra, közli a G4Media. A felfedezésről 

először a tordatúri városháza számolt be, kedden Facebook-oldalán azt az üzenetet tette közzé, 

hogy a leletek „az erdélyi dák-római népesség folytonosságát bizonyítják". 

 

Mélymerülés a közösségépítésben: műhelytábort tart a KIFOR 
2023. november 1. – maszol.ro 

November 10-12. között rendezik meg a Kolozs Megyei Ifjúsági Fórum Műhelytáborát, ahol 

idén a résztvevők fejest ugorhatnak a közösségépítés rejtelmeibe. A tábor célja, hogy a Kolozs 

megyei fiatalok ismét találkozhassanak egymással, megoszthassák az elmúlt év tapasztalatait, 

meséljenek a sikerekről, nehézségekről, illetve hogy közösen készüljenek fel a 2024-es évre. „A 

háromnapos rendezvénysorozaton olyan workshpokra és előadásokra kerül sor, amelyeken a 

középpontban a fiatalok és a közösségek lesznek, de teret biztosítunk az ismerkedésre és az 
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https://kronikaonline.ro/gazdasag/lesujto-hir-a-brassoi-repterrol-utazni-vagyoknak-bakoba-koltozteti-osszes-jaratat-a-dan-air
https://kronikaonline.ro/gazdasag/lesujto-hir-a-brassoi-repterrol-utazni-vagyoknak-bakoba-koltozteti-osszes-jaratat-a-dan-air
https://maszol.ro/belfold/Tordaturon-750-eve-mar-irtak-romanul-allitja-a-polgarmester-tevesen#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Melymerules-a-kozossegepitesben-muhelytabort-tart-a-KIFOR
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önfejlesztésre is. Sokszor láthatjuk, hogy a fiatalokban ott van a tenni akarás, de nem mindig 

tudják merre kell elindulni: mi ehhez a kezdéshez szeretnénk irányt mutatni nekik” – írja 

közleményében a KIFOR. 

 

Gyertyát gyújtottak a volt politikai foglyok emlékére Nagyenyeden 
2023. november 1. – maszol.ro 

Mindenszentek napján a Fehér megyei RMDSZ nagyenyedi szervezete az Árpád-házi Szent 

Erzsébet római katolikus plébániatemplom udvarán található emlékműnél gyertyagyújtással 

és koszorúzással emlékezett a volt politikai foglyokra. Lőrincz Helga, Nagyenyed 

alpolgármestere elmondta: „Ezekben a napokban, amikor mindenki elhunyt szeretteire 

emlékezik, nagyon fontos, hogy ne feledkezzünk meg azokról sem, akik rendíthetetlen 

kitartással és Istenbe vetett bizalommal, akár életük árán, a végsőkig kitartottak és szembe 

mertek szállni az igazságtalan rendszerrel. Az ő mártírságuknak köszönhetően mi már egy 

jobb, igazságosabb világban élhetünk, ahol szólásszabadság van és nem az erőszak határozza 

meg az életünket”. 

           
Költözik az Ipolyviski Községi Könyvtár 
2023. október 31. – ma7.sk  

2023 novemberében ideiglenesen bezár az ipolyviski könyvtár, hogy jövő tavasszal már új 

otthonában, a községháza épületében várja az olvasókat. Amint azt a helyi könyvtáros, Baka 

Anita elmondta, a könyvtár 2016-ig a kultúrház emeletén működött. Ekkor határozott úgy a 

Csemadok helyi alapszervezete, hogy a könyveknek méltóbb körülményeket teremtve 

átköltözteti a könyvtárat az iskola épületének emeleti helyiségeibe: „Később bebizonyosodott, 

hogy megközelítése miatt ez a megoldás sem igazán ideális, főleg a mozgáskorlátozottak, az 

idősebbek és a babakocsis szülők számára. Mivel a községháza épületében éppen megüresedett 

két nagyobb helyiség, lehetővé vált a könyvtár költözése. Fontos szempont volt az is, hogy a 

könyvtár a falu központjában maradjon. A szóban forgó akadálymentesített épületrész a 

községháza udvaráról könnyen megközelíthető lesz.” 2016 óta a könyvtár kötelékébe 67 új 

beiratkozó került; közülük mintegy harmincan valóban aktívan látogatják is az intézményt. 

Nincs olyan hét, hogy valaki ne kölcsönözne könyvet. A könyvtár a helyi önkormányzat 

támogatásával évről évre bővül, új kiadványokkal, polcokkal. 

 

Iskolabuszt kapott Alsóbodok a magyar gyerekek utaztatásához 
2023. október 31. – ma7.sk, felvidek.ma  

Szívességi használatba kapott iskolabuszt Alsóbodok önkormányzata a VIDÉO Alapítványtól. 

A jármű a zoboralji gyerekek magyar iskolába szállítása céljából üzemel majd. Az Alsóbodok–

Pográny–Geszte–Gímes vonalon való utaztatást Paulisz Marián, Alsóbodok polgármestere 

éveken át magánszemélyként és az alpolgármester segítségével biztosította. Zoboralja 

szórványvidék. A szórványvidékeken sokszor még az olyan egyszerű dolog is nehézkes, mint a 
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magyar gyerekek magyar iskolába való eljuttatása. Az alsóbodoki illetve pogrányi gyerekek 

iskolába juttatása akkor vált problematikussá, mikor 2019-ben Pogrányban bezárták a teljes 

szervezettségű magyar alapiskolát, a gyerekek pedig Gímesre kerültek a magyar tagozatra. 

Paulisz Marián, Alsóbodok polgármestere ekkor kezdte hordani a gyerekeket iskolába 

kilencszemélyes, családi használatban lévő autójával az Alsóbodok–Gímes útvonalon. 

 

Grendel szerint Fico csak a haverjaival törődik, migránsügyben csak ígérget 
2023. október 31. – ma7.sk  

Robert Fico kormányfőt csak a rendőrség ellenőrzése és a korrupciós bűncselekmények 

büntetési tételeinek csökkentése érdekli, hogy a „haverjait kihúzza a csávából”. A többi ígéret 

a migrációval, a nyugdíjakkal, Ukrajnával kapcsolatban, amiket a kampány alatt mondott, már 

mind nem érdekes neki – jelentette ki Grendel Gábor képviselő. Igor Matovič, a Slovensko 

elnöke is színjátéknak nevezte a rendőrségi akciót. Mint mondta, ha 50 méterenként 

sorakoznának fel a határon, akkor az 10 340 őrhelyet jelentene, és összesen 113 740 katonát és 

rendőrt, miközben az egész országban 20 ezer rendőr és 15 ezer katona van. Matovič hozzátette, 

az elmúlt napokban egyetlen migránst sem tartóztatott fel a rendőrség. A magyar határon 

tartott megelőző rendőrségi akciót Matúš Šutaj Eštok belügyminiszter az illegális 

migránsoknak és az embercsempészeknek küldött egyértelmű jelzésnek nevezte, hogy 

Szlovákia nem biztonságos tranzitútvonal. 

 

Megújul az ipolysági Mária mennybemenetele templom homlokzata 
2023. október 31. – ma7.sk  

Még 2023 nyarának végén vette kezdetét az ipolysági Mária mennybemenetele templom 

felújítása. Az 1734-ben megépült templom a második világháború idején hatalmas károkat 

szenvedett; a tornyok kupolái és a padlás is leégett. A károkat az 1955-56. évi nagyjavítások 

hozták helyre. Az imahely homlokzatát tekintve azóta jelentősebb renoválásra nem is került 

sor. „A templom bejárata ugyan néhány évvel ezelőtt szépen fel lett újítva, s a koronavírus-

járvány idején Hlédik László atya az oltárt is restauráltatta, kívülről még mindig nagyon 

elszomorító a templom látványa. Az elmúlt ötven évben senki nem jutott el odáig, hogy 

hozzákezdjen a külső homlokzat felújításához” – tájékoztatott Ipolyság polgármestere, Zachar 

Pál. 

 

„Kormánypárti képviselő nem fog magyar ügyekkel foglalkozni” 
2023. november 1. – Új Szó  

Mire számíthatnak a nemzetiségi kisebbségek, illetve a szlovákiai magyarok a most induló 

választási időszakban? Ezt kérdeztük a parlamentben Grendel Gábortól, a Szlovákia-frakció 

(korábban OLaNO) tagjától, aki az előző választási ciklusban a törvényhozás alelnöke volt, 

most azonban ellenzékből fog politizálni. „Nem látok a jelenlegi kormánykoalíció parlamenti 

padsoraiban egy olyan képviselőt sem, aki mondjuk a kisebbségek, a nemzetiségek 

témakörével, esetleg a magyar közösség problémáival foglalkozna. Mindhárom 

kormánypártban inkább szlovák nemzeti irányultságú politikusok vannak. Nem látszanak 
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tehát azok a képviselők, akik az említett témákban egyáltalán aktívak lehetnének. Másrészt 

viszont azt is el kell mondani, hogy Robert Fico kormánya Magyarországon pozitív fogadtatást 

kapott Orbán Viktor magyar miniszterelnök részéről.  

 

Provokatív névvel alapítanának új magyar pártot 
2023. november 1. – Új Szó  

A belügyminisztérium közölte, tíz új politikai párt jelentette be megalakulási szándékát, 

egyikük megnevezése pedig nagyon hasonlít egy már meglévő pártéra, a Szövetségére. Amint 

arról korábban beszámoltunk, a formálódó pártok között szerepel a Spoločnosť Dobro, a 

Slovensko Si Nedáme, a Reštart Slovenska, a Volt Slovensko, a Jednotní Slovania, a Zdravý 

rozum – kresťanské a konzervatívne hnutie, a Hnutie Svetlo, a Front občianska strana práce, a 

Rómska strana és a Magyar Szövetség – Maďarská aliancia. Utóbbi megnevezése nagyon 

hasonlít a korábbi három magyar párt, az MKP, a Híd és az Összefogás egyesüléséből 

megalakuló Szövetségére, amely MKP-platformja az év elején vetette fel, hogy átnevezhetnék a 

pártot Magyar Szövetségre, ezzel együtt pedig megszüntethetnék a párton belüli platformokat. 

A Híd-platform tagjai azonban nem értettek egyet a javaslattal, majd további nézeteltéréseket 

követően, és azután, hogy Gyimesi György is csatlakozott a párthoz, néhány képviselőjük 

kilépett a pártból. 

 

Kehida és Füred titkai 
2023. november 1. – felvidek.ma  

A Szövetség a Közös Célokért társulás diákutaztatási programjának keretén belül a komáromi 

Jókai Mór Alapiskola diákjai és pedagógusai kétnapos tanulmányi kiránduláson vettek részt 

október 18-án és 19-én Kehidasutányon és Balatonfüreden. A 7. évfolyamos diákok az első 

napon Deák Ferenc szülőfalujába, Kehidakustányba indultak, ahol a Deák Ferenc 

Emlékházban töltött idő alatt a magyar irodalom két híres alakjának munkásságával 

ismerkedtek. A tárlatvezetés a reformok, a szabadságharc és a kiegyezés témája köré 

összpontosult Deák és Petőfi szemszögéből ábrázolva. A szabadságharc leverésétől a 

kiegyezésig című múzeumpedagógiai foglalkozáson a diákok hallhatták a térség ismert 

előadóművészei által megzenésített Petőfi-verseket, majd következett az élő társasjáték. A 

délutáni program részeként megismerkedtek a falu érdekességeivel és termálvizéről is híres 

fürdőjével. 

 

Forrás a Reménység Szigetén 
2023. november 1. – ma7.sk  

A Léva történelmi belvárosában található épületet ugyan már 2023. március 22-én átadták, 

Nyitra megye csak 2023 szeptemberének végén hagyta jóvá az intézmény működésére 

benyújtott kérelmet. Ezzel a Lévai Református Egyházközség két csoportszobás, harminc 

férőhelyes bölcsődéje október 1-jén nyitotta meg kapuját. A bölcsőde épületét, amelynek egy 

konyha is a része, a 2016 decemberében elindított Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program 

keretében alakították ki. A zöldmezős beruházás teljes költsége 500 ezer euró volt; a gyülekezet 
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a saját költségvetéséből 50 ezer eurót költött az intézményre. A Forrás Református 

Bölcsődében azoknak a gyerekeknek az elhelyezésére van lehetőség, akik betöltötték első 

életévüket. Hároméves korig tudjuk biztosítani a gyermekek ellátását intézményünkben. A 

feltételekről személyesen vagy telefonon lehet bővebb információhoz jutni az intézmény 

vezetőjénél, Kassai Tímea lelkipásztornál (0915 364 266). 

               
Kövér László részvétét fejezte ki Pásztor István halála miatt 
2023. október 31. – MTI, Hirado.hu, Ma.hu 

Kövér László, az Országgyűlés elnöke részvétét fejezte ki Pásztor Bálintnak, a Vajdasági Magyar 

Szövetség alelnökének, parlamenti frakcióvezetőjének édesapja, Pásztor István, a Vajdasági 

Magyar Szövetség és a tartományi képviselőház elnökének halála miatt. A táviratban - amelyet 

kedden juttatott el az Országgyűlés Hivatala az MTI-nek - a házelnök azt írta, hogy Pásztor 

István a délvidéki és a Kárpát-medencei magyarság megbecsült képviselője, "rendkívüli 

teljesítményekkel teli és a legutóbbi időkig igen aktív" életének 68. évében örökre távozott 

közülünk. "A Magyar Országgyűlés nevében szeretném kifejezni együttérzésemet. Osztozunk a 

család és a közösség gyászában, és nehéz szívvel vesszük tudomásul, hogy elhunytával 

kitartásban és elkötelezettségben mindannyiunk számára példát adó, kiemelkedő 

személyiségét vesztette el a magyar nemzet" - fogalmazott Kövér László. 

 

Szombaton búcsúztatják Pásztor Istvánt 
2023. movember 1. – Vajma.info 

Szombaton 14 órakor, a szabadkai Bajai úti temető Péits-kápolnájából búcsúztatják az október 

30-án, életének 68. évében elhunyt Pásztor Istvánt, a tartományi képviselőház és a VMSZ 

elnökét. A hírt fia, dr. Pásztor Bálint közölte közösségi oldalán. A búcsúztatón beszédet mond 

Orbán Viktor miniszterelnök, Aleksandar Vučić köztársasági elnök, Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke a külhoni magyarság nevében és Juhász Bálint, a VMSZ Intézőbizottságának 

elnöke, a párt nevében. Szombaton délelőtt Újvidéken, a tartományi képviselőház 

üléstermében 10 órai kezdettel tartanak gyászülést a vajdasági parlament történetének 

leghosszabb ideig hivatalban lévő elnöke, Pásztor István halála alkalmából. A gyászülésen, a 

család kérésére, a parlament nevében Damir Zobenica alelnök, valamint Igor Mirović vajdasági 

kormányfő és dr. Bagi Boján, a VMSZ tartományi frakcióvezetője búcsúztatja. 

 

Ideiglenesen dr. Pásztor Bálintot bízta meg a VMSZ vezetésével a párt Tanácsa 
2023. október 31. – Vajma.info 

Ideiglenesen dr. Pásztor Bálintot bízta meg a Vajdasági Magyar Szövetség vezetésével a párt 

Tanácsa, nyilatkozta Juhász Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség Intézőbizottságának elnöke 

a Pannon RTV híradása szerint. Juhász Bálint hozzátette, hogy a testület egyhangú döntést 

hozott és mindenki támogatásáról biztosította a VMSZ alelnökét. – Az egyhangú döntés mögött 

az az egyértelmű álláspont van, hogy a VMSZ Tanácsa Pásztor Bálintban látja annak a 
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biztosítékát, hogy folytatjuk a megkezdett munkát. Folytatni tudjuk azt a hozzáállást, amelyet 

a VMSZ eddigi elnöke folytatott a vajdasági magyar közösség érdekében – nyilatkozta Juhász 

Bálint. A Pannon RTV Közügyek című műsorában elhangzottak szerint dr. Pásztor Bálint 

megbízatása a párt következő közgyűléséig szól. 

 

A csendőrség felügyeli a rendet Horgos térségében is 
2023. november 1 – Vajma.info 

Átfogó rendőrségi-csendőrségi akció zajlik a szerb-magyar határsávban ezekben a napokban. 

Az egyik központ, ahonnan bevetésre indulnak a fegyveres erők tagjai, Horgos. A falu 

központjában, a művelődési házban szállásolták el őket, akiket ma meglátogatott Fejsztámer 

Róbert magyarkanizsai polgármester és Nebojša Rakić polgármester-helyettes. Az alkalmi 

sajtótájékoztatón elhangzott, hogy mintegy 400 migránst gyűjtöttek be a szerb hatóságok 

Horgos térségében az elmúlt napokban, közülük 88 ellen indult eljárás a múlt heti fegyveres 

összetűzések miatt. Ez a 88 személy jelenleg vizsgálati fogságban van, ismertette Nebojša 

Rakić. Elmondta, hogy a polgárok biztonsága van az első helyen, s ezért napi kapcsolatban 

vannak a felsőbb szervekkel. 

 

Horgoson a partizán megtorlásokra emlékeztek 
2023. november 1 – Vajma.info 

Horgost sem kerülték el a második világháború végén, 1944-ben a partizán megtorlások. 

November 20-án mintegy hetven ártatlan áldozatot végeztek ki a településnél. Róluk 

emlékeznek meg minden évben. Sors Róbert, a helyi közösség tanácselnöke szerint fontos az 

emlékezés. - Számunkra nagyon fontos, mert ha a múltunkkal nem foglalkozunk, akkor jövőnk 

sem lesz. Ezekben a szomorú eseményekben nagyszüleink, dédszüleink vettek részt, ők minden 

szinten áldozatok voltak. Ezekre a vérzivataros időkre emlékeznünk kell. Fejet kell hajtanunk 

az áldozatok előtt és ezáltal bízunk benne, hogy jövő nemzedékének is át tudjuk adni, hogy 

békességben, békében tudjunk élni ezeken a területeken. Történelmi visszaemlékezést Vass 

Zoltán helytörténész tartott. 

 

Zentán az idén is megemlékeztek a város ártatlan áldozatairól 
2023. november 1. – PannonRTV 

A mindenszentek ünnepe alkalmából, szerda délután szentmisével, alkalmi műsorral és 

koszorúzással emlékeztek az 1848–49-es magyar forradalom és szabadságharc, valamint az 

1944-es ártatlan áldozatok sírhelyénél. A kegyeletadó ünnepi megemlékezések szentmisével 

kezdődtek, melyet ft. Szeles Oszkár zentai esperes-plébános celebrált a zentai Felsővárosi 

köztemető kálváriadombján. Ezt követően Czegledi Rudolf, Zenta Község polgármestere 

mondott alkalmi beszédet. Ma mindenszentek ünnepe van, minden szent ünnepe, akik valaha 

éltek, bíztak Istenben, példát adtak a kornak, amiben éltek, és hosszú távon nekünk, a ma 

élőknek is – magyarázta Zenta polgármestere, aki egyben hozzáfűzte, hogy az ünnep lényege 

mi magunk vagyunk.  
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Kiírták a köztársasági parlamenti választásokat is  
2023. november 1. – Magyarszo.rs 

Aleksandar Vučić államfő ma délelőtt 10 órakor feloszlatta a képviselőházat, és kiírta a 

köztársasági parlamenti választásokat. A voksolást a korábban tett bejelentés értelmében 

december 17-én tartják. A köztársasági elnök az előttünk álló kampányról úgy fogalmazott, 

lehetőséget biztosít majd arra, hogy a politikai szereplők civilizált módon mutathassák be 

különböző meglátásaikat, programjukat, amellyel versenybe szállnak. Az államfő a 

választásokon részt vevő minden politikai pártnak sok sikert kívánt.  A televízióban is 

közvetített eseményen az elnök kiemelte: a kormány kérésére feloszlatta a parlamentet, és 

előrehozott parlamenti választást írt ki. Mint mondta: nehéz időket él az egész világ, globális 

kihívások, háborúk és összeütközések nehezítik az életet. „Olyan időket élünk, amikor arra van 

szükség, hogy mindannyian egységesek legyünk a létfontosságú nemzeti és állami érdekek 

megőrzéséért folytatott harcban" – húzta alá. 

                
Ungvár polgármesterénél és a városi tanácsban tartott házkutatást szerdán az 

SZBU illegális külföldi utazások kapcsán 
2023. november 1. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma, KISZo.net 

Bohdan Andrejev ungvári polgármester irodájában és a városi tanácsban tartott szerdán 

házkutatást az Ukrán Biztonsági Szolgálat (SZBU) egyes képviselők és tisztviselők külföldi 

utazással kapcsolatos visszaélésekkel kapcsolatban – számolt be az rbc.ua hírportál a 

bűnüldöző szervekben lévő forrására hivatkozva. A jelentés szerint a kiadványnak az 

informátor megerősítette az ungvári polgármesteri hivatalban és a városi tanácsban folytatott 

házkutatásokról szóló információkat. Erről korábban a helyi média is beszámolt. Mint Vitalij 

Glagola ungvári újságíró beszámolt róla, az SZBU házkutatásokat folytat azzal kapcsolatban, 

hogy a helyi képviselők és tisztviselők a hadiállapot idején illegálisan kiutaztak Ukrajnából. „Az 

SZBU dokumentálta az Ungvári Városi Tanács egyes képviselőinek és tisztviselőinek illegális 

cselekedeteit Ukrajna államhatárának illegális átlépésével kapcsolatban” – közölte a hírlapíró. 

 

Kárpátalja turisztikai életének fejlesztési lehetőségei és kitörési pontjai címmel 

szervezett konferenciát a KMTT 
2023. november 1. – Karpat.in.ua 

A fehérgyarmati székhelyű Felső-Tisza Vidéki Többcélú Kistérségi Társulás és a Kárpátaljai 

Magyar Turisztikai Tanács ViaTisa elnevezéssel indított képzéseket a turisztikai ágazatban 

tevékenykedő szakemberek, vállalkozók számára. Az Európai Unió támogatásával 

megvalósuló, határon átnyúló projekt keretében Kárpátalja turisztikai életének fejlesztési 

lehetőségei és kitörési pontjai címmel szerveztek konferenciát. A Tiszacsomai Honfoglalási 

Emlékpark Látogatóközpontjában megtartott rendezvényen Mester András, a KMTT elnöke 

elmondta: a képzések a kárpátaljai turizmusban szereplőknek segítenek abban, hogy minél 
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jobban fel tudjanak készülni a turisták fogadására. Marianna Hotra, a Kárpátaljai Katonai 

Aminisztráció Turisztikai és Üdülési Főosztályának úgy fogalmazott: várjuk a győzelmet és a 

turistákat a világ minden részéről. Kiemelte: Kárpátalján mindig is virágzott a turizmus, 

aminek most különös jelentősége van. 

 

Emlékzsinat a Kárpátaljai Református Egyházkerület száz éves jubileuma 

alkalmából 
2023. november 1. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

A Kárpátaljai Református Egyházkerület hálaadó istentisztelet és emlékzsinat keretében 

méltatta fennállásának századik évfordulóját a beregszászi református templomban. A nyitó 

istentiszteleten Fekete Károly, a Tiszántúli Református Egyházkerület püspöke 

igehirdetésében úgy fogalmazott: ujjongjatok, mert nem akármilyen száz esztendő van 

mögöttetek. Az Úr tekintete előtt zajlott mindez, és ebben a száz esztendőben is ott volt maga 

az Úristen is veletek. Az emlékzsinatot a Kárpátaljai Református Egyházkerület főgondnoka 

nyitotta meg. Danku Gábor az önálló Kárpátaljai Református Egyház létrejöttének 

körülményeiről szólva elmondta: a trianoni békediktátum következtében megváltoztatott 

határok válaszút elé állították a református híveket. Csatlakoznak a felvidéki Tiszáninneni 

Egyházkerülethez, vagy önállót hoznak létre. 

 

Megkezdték Szolyván a központi obeliszk alá temetett holttestek exhumálását 
2023. november 1. – Kárpátalja.ma 

Szolyván megkezdték az exhumálási munkálatokat a város központi obeliszkje környékén – 

adta hírül a Rajon.Szvaljava hírportál november elsején. A szerdán megkezdett munkák során 

az Ivano-Frankiszk megyei szakemberek egy tömegsírt találtak, amelyben három katona 

holtteste volt. Két koponyát találtak meg eddig, a harmadikat még keresik. Az exhumálást öten 

végzik. A szovjet érából megmaradt dokumentumok szerint 24 sírnak kell lennie a helyszínen: 

14 egyéni és 10 tömegsír. A feltételezések szerint 65, második világháborúban elhunyt katona 

maradványai van az obeliszk alatt. 

 

Fiatal kárpátaljai agrárszakembereket díjazott a Magyarok Kenyere Program 
2023. október 31. – MTI, KISZo.net 

Tizenkét erdélyi, kárpátaljai és anyaországi fiatal agrárszakember vehetett át a 

tanulmányaikat, illetve gazdálkodásukat segítő támogatást a Magyarok kenyere a jövőért 

ösztöndíjprogram keretében, az Agrár-vállalkozási Hitelgarancia Alapítvány (AVHGA) 

segítsége nyomán hétfőn Budapesten. A fejenként félmillió forint támogatásról szóló 

okleveleket Jakab István, az Országgyűlés alelnöke, a Magyar Gazdakörök és 

Gazdaszövetkezetek Szövetsége (Magosz) elnöke, Győrffy Balázs, a Nemzeti Agrárgazdasági 

Kamara elnöke és Herczegh András, az AVHGA ügyvezető igazgatója nyújtották át az 

Országgyűlés épületében. 
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Az idén 100 éves KRE első püspökére emlékeztek Munkácson 
2023. október 31. – Karpat.in.ua 

Emléktábla avatásával méltatta Bertók Béla lelkipásztor, az idén 100 éves fennállását ünneplő 

Kárpátaljai Református Egyházkerület első püspöke születésének 150. évfordulóját a munkácsi 

református egyházközség. Az alkalomra a templom belső udvarán került sor. Az egyházatyák 

100 évvel ezelőtti kitartása és hűsége a szülőföld iránt ad erőt a mai nehézségek leküzdésére, 

hangsúlyozta Vackó László, a gyülekezet gondnoka. Az emléktábla avatását megelőző 

reformáció ünnepi istentiszteleten részt vettek a munkácsi református egyházközség erdélyi 

testvérgyülekezetének képviselői. Barabás Réka, a kalotaszegi 60 lelket számláló Kispetri 

presbitere elmondta, sorstársaknak érzi a munkácsi gyülekezet tagjait, és bízik abban, hogy az 

Úr mindkét közösséget átsegíti a nehézségeken. 

 

Hagyományőrző szüreti délután Csetfalván 
2023. október 31. – Karpat.in.ua 

Hagyományőrző szüreti délutánt tartottak a beregszászi kistérséghez tartozó Csetfalván. A 

programot a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség helyi alapszervezete, valamint a település 

vezetése közösen szervezte. A helyiek ötletét anyagilag a KMKSZ beregszászi járási szervezete 

támogatta, amely idén már 7 olyan programot valósított meg, amelyek által a fiatalok is 

megismerkedhetnek a régi idők szokásaival és hagyományaival. Csetfalván több szervezet 

közreműködésének köszönhetően aktív a hagyományőrző élet, hiszen a településen is működik 

a Kárpát Ház civil szervezet néptánc oktató programja, emellett a helyi KMKSZ alapszervezet 

is azon dolgozik, hogy hagyományaink szerves részét képezzék a közösség életének és 

fejlődésének. 

 

A püspöki hivatal udvarán is az anyaföldbe került a reménység fája 
2023. október 31. – KISZo.net 

100 éves a Kárpátaljai Református Egyházkerület. Ebből az alkalomból már eddig is és a 

következő hetekben is Kárpátalja-szerte tartanak hálaadó istentiszteleteket, s ültetik el a 

reménység fáját. Vasárnap Beregszászban, a püspöki hivatal udvarán ültettek platánfát. – 

Kárpátalján a 2023-as esztendő a reménység éve, ebből kifolyólag a missziói bizottság Jób 

könyvéből, a 14. részből való idézetet választotta vezérigéül: „Még a fának is van reménysége: 

ha kivágják, újból kihajt, és nem fogynak el hajtásai…” – fogalmazott Zán Fábián Sándor. 

 
A nemzetiségi képviselő emlékeztette a kormányfőt 
2023. október 31. – Népújság 

Horváth Ferenc magyar nemzetiségi parlamenti képviselő levelet írt Robert Golob szlovén 

kormányfőnek, amelyben emlékezteti, hogy a szlovén és magyar kormányfők 2022. február 21. 

Lendván megállapodást írtak alá a határ mindkét oldalán húzódó, nemzetiségileg vegyesen 

lakott határtérség gazdasági és társadalmi fejlődésének serkentéséről. A megállapodás, M
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https://life.karpat.in.ua/?p=167409&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=167379&lang=hu
https://kiszo.net/2023/10/31/a-puspoki-hivatal-udvaran-is-az-anyafoldbe-kerult-a-remenyseg-faja/
https://nepujsag.net/nemzetiseg/15089-a-nemzetis%C3%A9gi-k%C3%A9pvisel%C5%91-eml%C3%A9keztette-a-korm%C3%A1nyf%C5%91t.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. november 2. 

. 

 

amelyben mindkét kormány kötelezettséget vállalt arra, hogy éve szinten 5–5 millió eurós 

keretet biztosít a Muravidék–Rábavidék program megvalósítására, 2022 áprilisában meg is 

jelent az SZK Hivatalos Lapjában. Horváth Ferenc nemzetiségi képviselő a kormányfőhöz 

címzett levélben hozzáteszi, az említett megállapodás része a kormány, valamint az olasz és a 

magyar képviselő között 2023 májusában aláírt együttműködési megállapodásnak is. Horváth 

Ferenc a levélben kifejti azt is, a magyar kormány a 2023-as és a 2024-es költségvetésében 

biztosította az évi 5 millió eurós összeget, és mindenképpen fontos, hogy ezt megtegye a szlovén 

kormány is, hogy a program egyáltalán elindulhasson.  
 

Vivat Akadémia! 
2023. október 31. – Népújság 

2023. október 26-án – a lendvai labdarúgás 120. évfordulójának évében – ünnepélyesen 

átadták Lendván a Labdarúgó Akadémiát. Szlovénia legnagyobb utánpótlás-nevelő központja 

a magyar állam támogatásával, közel nyolcmillió euróból épült meg. Ezzel olyan környezetben 

lesz lehetőségük tanulni a játékosoknak, ahol a lehető legjobb minőségű munka végezhető. A 

sport ugyanis – mint elhangzott a megnyitón is – sok mindennek az alapja: a küzdeni tudásnak, 

a csapatban dolgozásnak, az alázatosságnak, a fair playnek és számos olyan tulajdonságnak, 

ami az élet egyéb területein hasznosítható. Korszerű utánpótlás-nevelési létesítmény. A lendvai 

labdarúgás újabb mérföldkőhöz érkezett október 26-án, amikor Lendva Község ünnepe 

alkalmából ünnepélyes keretek közt átadták a Lendvai Labdarúgó Akadémiát. Szlovénia 

legnagyobb utánpótlásnevelő központja a magyar állam támogatásával közel nyolcmillió 

euróból épült meg a Lendva peremén található akadémia megépítésének kezdete 2018-ba 

nyúlik vissza, amikor elkészültek az első projekttervek, majd a 2021. júliusi alapkőletételt 

követően rögös út vezetett a komplexum befejezéséig. 

 

Könyv a lendvai labdarúgás 120 évéről 
2023. október 31 – Népújság 

Lendva Község ünnepi rendezvénysorozata keretében október 26-án sor került a lendvai 

labdarúgás 120 éves jubileuma tiszteletére megjelent kétnyelvű könyv bemutatójára és a hozzá 

kapcsolódó tárlat megnyitójára a színház előterében. A könyv szerzője a Nafta fociklub 

krónikása, Horvat Meštrovič Franc. A bemutatón Magyar János polgármester – akinek 

kezdeményezésére jött létre a könyv – köszöntötte a szépszámú közönséget, közöttük számos 

egykori játékost, tisztségviselőt és szurkolót. Mint a szerző elmondta, a könyvhöz szükséges 

anyagot a zágrábi, a hazai és a magyarországi könyvtárakból, levéltárakból gyűjtötte össze, de 

jelentősen segítette a tulajdonában lévő gazdag archívuma is. Így tudott a könyv rövid időn, 

mintegy öt hónapon belül napvilágot látni. A kötet az 1903-as kezdetektől a máig végigkíséri a 

lendvai labdarúgás fontosabb korszakait, a mérföldköveket, a sikereket, a nagy eredményeket, 

a hullámvölgyeket, megemlíti a jelentős játékosokat, vendégszerepléseket, az infrastruktúra 

fejlesztését, mindezt újságcikkekkel és gazdag képanyaggal illusztrálva. 
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https://nepujsag.net/muravidek/15087-vivat-akad%C3%A9mia.html
https://nepujsag.net/muravidek/15093-k%C3%B6nyv-a-lendvai-labdar%C3%BAg%C3%A1s-120-%C3%A9v%C3%A9r%C5%91l.html
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A haza bölcsére emlékeztek Zsitkócban 
2023. november 1. – Népújság 

Zsitkócban október 28-án – a covid-járvány után először – újra megszervezték a Deák Ferenc-

emléknapot, amelyen Szinkó Mihály zalaegerszegi kutató tartott előadást Deák Ferenc családja 

a Muravidéken címmel. Az emléknapra a helyiek mellett szép számban érkeztek vendégek a 

magyarországi településekről is. Az egybegyűlteket Horváth Ferenc nemzetiségi országgyűlési 

képviselő köszöntötte, kifejtve, hogy büszkék lehetünk Deák Ferencre, akinek emlékére a 

magyar közösség az elsők között hozott létre emlékszobát a Muravidéken, és akire jogosan 

felnézhetünk, hiszen az osztrákokkal való kiegyezésben kulcsfontosságú szerepe volt. Jó ezért, 

hogy emlékezünk azokra a nagy személyekre, akik a múltban jellemezték vidékünket, akikről 

példát tudunk venni, zárta gondolatait a képviselő. 

 

A Petőfi Busz a Muravidéken 
2023. október 31. – Népújság 

A Petőfi Irodalmi Múzeum, a Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet és a ljubljanai Liszt 

Intézet jóvoltából október 26-a és 28-a között a Muravidék számos helyszínén megtekinthették 

érdeklődők a Petőfi Busz vándorkiállítását. A múzeumbusz nyolc muravidéki helyszínen 

parkolt le, többségében oktatási intézmények előtt, hogy a felnőtt látogatók mellett minél több 

gyermek számára is elérhető legyen. Első állomásán, Pártosfalván a kétnyelvű általános iskola 

parkolójában a gyerekek izgalommal és lelkesedéssel ismerték a tárlat tartalmát. Szatmári Sára 

múzeumpedagógus (fölső képünkön), a busz szakmai kísérője örömét fejezte ki, hogy a Petőfi 

Busz a Muravidéken is lelkes közönségre talált, és hangsúlyozta a kiállítás fontosságát. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. október 31. – Kossuth Rádió 

 

Elhunyt Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) és Vajdaság Autonóm 

Tartomány Képviselőházának elnöke, a vajdasági magyar közösség vezetője, Magyarország 

Kormányának meghatározó stratégiai partnere és barátja. Semjén Zsolt miniszterelnök-

helyettes és Potápi Árpád János államtitkár közös közleményt adott ki, amelyben kiemelték, 

hogy Pásztor István egész életével szülőföldjét és közösségét szolgálta, a vajdasági magyarság 

megmaradásáért és megerősítéséért dolgozott. VMSZ elnökként végzett tevékenysége 

eredményeként a vajdasági magyarság mára a Kárpát-medence legszervezettebb 

nemzetrészévé vált.  Pásztor István nemzetért végzett fáradhatatlan szolgálata örök példa 

marad mindnyájunk számára. – áll Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes és Potápi Árpád 

M
u

ra
vi

d
é

k
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János államtitkár közös közleményében. A hatvanhét éves korában, súlyos betegség után 

hétfőn elhunyt Pásztor Istvánra Ternovácz István emlékezik archív felvételekkel. 

 

Ma van a Reformáció emléknapja, amikor világszerte arról emlékezünk meg, hogy 1517-ben 

Luther Márton Ágoston-rendi szerzetes e napon tette közzé 95 tételét, amelyekben bírálta a 

katolikus egyház búcsúcéduláinak pénzért való árusítását, majd fokozatosan eltávolodott a 

római vezetéstől. A reformáció egyes irányzatainak szétválása a különböző protestáns 

egyházak, felekezetek kialakulásához, majd megerősödéséhez vezetett. Ezek közül az 

evangélikus egyház és a református egyház a legismertebbek.  A reformáció tanait a 

Temesközben is élénk érdeklődés övezte már a XVI. század első felében. Virágzásának a város 

török uralom alá kerülése vetett véget – mondta el Lehőcz Lászlónak Szekernyés János 

helytörténész. 

 

Egyszer véget ér a háború, a közösségek és a gyülekezetek újjáépítéséhez krisztusi értékrendre 

lesz szükség, fogalmazott Héder János ungvári lelkész, a Kárpátaljai Református Egyház 

főjegyzője a Reformáció napja alkalmából adott interjújában. Részletek Iváncsik Attilától. 

 

2017-ben, a Brassó megyei Négyfalu magyar közössége avatta fel Luther Márton szobrát 

Serban (Serbán) Bonaventura moldvai csángó szobrászművész alkotását. Azóta minden évben 

ennél a szobornál kezdődik a reformáció napi megemlékezés, amelyen mindhárom protestáns 

felekezet lelkészei részt vesznek. Veres Emese Gyöngyvér Török László evangélikus lelkészt 

kérdezte. 

 

Átadták a nagyváradi Szent László teológiai iskolaközponthoz tartozó óvoda új épületszárnyát. 

A beruházás a Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program támogatásával készült el.   

 


